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 بی برنامگی دولت
 در تعیین سرنوشت یارانه ها

آرمان ملی: در شرایطی پرداخت یارانــه های 
پنهان ارقام سنگین تری را در گذر زمــان به خود 
اختصاص داده و از ۱۵۰۰ هزار میلیارد تومان عبور 
کرده است که هنوز برنامه جـدی برای اصلاح این 
روند در دستور کار قرار ندارد. با این حــال، مرکز 
پژوهش های مجلس در تازه ترین بررسی خود چند 
راهکار برای اصلاح سیاست های حمایتی مطرح 
کرده که جریان پرداخت یارانه نقدی و به ویژه یارانه 
بنزین و مجوز مبادله سهمیه بنزین خانوار در بازار را 
مورد توجه قرار داده است. سال هاست که قرار است 
ساختار بودجه ایران اصلاح شود و در چند سال اخیر 
نیز مورد تاکید ویژه رهبری بوده  ولی در نهایت 
آنچه پیش  رفت با وجود طرح ها و برنامه های ارائه 
شده از سوی دولت و مجلس، همچنان بودجه هایی 
که از سوی دولت پیشنهاد و مجلس آن را مصوب 
می کند به بودجه ای با ساختار اصلاح شده تبدیل 
نشده است و ایرادات از وابستگی به نفت، منابع 
ناپایدار، هزینه های مدیریت نشده تا اوضاع نابسامان 
یارانه های پنهان و آشکار پابرجاست. دولت گذشته با 
وجود اینکه بارها از اقدام برای اصلاح ساختار بودجه 
سخن گفته بود، بودجه هایش نشانی از این اصلاح 
نداشت و در سال های اخیر کسری بودجه به هر 
دلیلی از همان ابتدای سال از چالش های مهم دولت 
بود و راهکار خود برای کسری های عمدتا تا مرز ۲۰۰ 
هزار میلیارد و بالاتر را تامین منابع از صندوق توسعه 
ملی، استقراض از بانک مرکزی و از سال گذشته 
فروش اوراق بدهی قرار داد که با توجه به ناپایداری 
منابع، نتایج منفی از جمله تورم بر اقتصاد برجای 
گذاشت، روال معیوبی که برای امسال هم تکرار شد 
و بودجه ۱۴۰۰ که برآوردهایی از کسری ۳۰۰ هزار 
میلیاردی آن وجود داشت، بخش زیادی از منابع آن 
در چند ماه اول امسال از تنخواه بانک مرکزی و به 
عبارتی استقراض از این بانک تامین شد. اما یکی 
از پرچالش ترین بخش های بودجه که در اصلاح 
ساختاری مورد تاکید است به یارانه های پنهان و 
آشکار با هزینه های  سنگین تحمیل شده به دولت 
برمی گردد. گزارشی که سازمان برنامه و بودجه در 
مورد یارانه های پنهان در سال ۱۳۹۷ از آن رونمایی 
کرد نشان داد که سالانه حدود ۹۰۰ هزار میلیارد 
تومان یارانه در بخش بودجه ای، فرابودجه ای و یارانه 
پنهان وجود داشته که از این رقم  حدود ۶۰۰ هزار 
میلیارد تومان به حوزه انرژی، نفت و مشتقات آن 
اختصاص داشت که ۲۱۵ هزار میلیارد تومان آن 
متعلق به بنزین بود، همچنین ۳۰۰ هزار میلیارد 
به یارانه بودجه ای و فرابودجه ای تعلق داشت. این 
در حالی است که آخرین آماری که میرکاظمی - 
رئیس سازمان برنامه و بودجه دولت سیزدهم - در 
رابطه با وضعیت یارانه های پنهان اعلام کرد نشان 
داد که سالانه ۶۳ میلیارد دلار یارانه  در این بخش 
پرداخت می شود. بر این اساس، اگر حجم پرداخت 
یارانه پنهان با متوسط نرخ ۲۵ هزار تومانی دلار در 
سال جاری محاسبه شود به بیش از ۱۵۰۰ هزار 
میلیارد تومان یارانه پنهان در سال می رسد. در کنار 
یارانه های سوخت، از جمله یارانه پنهان سنگین 
پرداختی دولت در سال را می توان پرداخت ارز 
۴۲۰۰ نام برد که سالانه حداقل هشت میلیارد دلار 
برای ورود هفت قلم کالا به همراه بخشی از دارو و 
تجهیزات پزشکی اختصاص پیدا می کند که با توجه 
به فاصله قابل توجه با نرخ بازار، یارانه و به عبارتی 
رانت سنگینی به همراه داشته و با وجود بحث های 
بسیار تاکنون ساماندهی نشده است، هر چند که 
این روزها در آستانه لایحه بودجه ۱۴۰۱ بار دیگر 
تاکید بر حذف ارز ۴۲۰۰ مطرح است. در سوی 
دیگر، پرداخت یارانه نقدی وجود دارد که از سال 
۱۳۸۹ یارانه ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی در دستور کار 
بوده و سالانه حدود ۴۲ هزار میلیارد تومان بابت 
آن پرداخت شده است که مجموع آن طی این 
سال ها به حدود  ۵۰۰ هزار میلیارد تومان می رسد. 
با اینکه هزینه  ها و تبعات پرداخت عمومی یارانه 
نقدی  کاملا برای دولت مشهود و بارها در بودجه 
مکلف به غربالگری یارانه بگیران شده بود ولی نه 
تنها این اقدام صورت نگرفت، بلکه دولت در سال 
۱۳۹۸ به دنبال افزایش قیمت بنزین یارانه نقدی 
دیگری تحت عنوان یارانه معیشتی اضافه کرد که 
سالانه حداقل ۳۰ هزار میلیارد تومان هم بابت آن 
می پردازد که مجموع یارانه نقدی پرداختی در هر 
ماه را به ۷۰ هزار میلیارد تومان می رساند و تاکنون 
این روند اصلاح نشده است. بر این اساس، در معدود 
اقدام انجام شده برای کاهش پرداخت یارانه پنهان، 
بر یارانه نقدی افزوده شده و عملا اصلاحی صورت 
نگرفته است. گرچه دولت جدید رسما برنامه  برای 
اصلاح نظام یارانه ای را اعلام نکرده ولی در اظهارات 
مسئولان مربوطه و نقدهایی که به وضعیت موجود 
یارانه ها مطرح می کنند به نظر می رسد تمایلی هم 
به ادامه روش فعلی نداشته باشند و ممکن است 
در بودجه سال آینده تغییراتی در این رابطه ایجاد 
شود. این در حالی است که اخیرا مرکز پژوهش های 
مجلس در بررسی که در مورد اصلاح ساختار بودجه 
داشته، در کنار بخش های مختلف به جریان یارانه ها 
و سیاست های حمایتی پرداخته و پنج پیشنهاد را 
به عنوان راهکار اصلاح سیاست های حمایتی اعلام 
کرده است. موضوع اول به اصلاح یارانه پرداختی به 
خانوارها برمی گردد که تصویب قانون جدید برای 
اصلاح الگوی قیمت گذاری و ایجاد بازار برای بنزین 
و حامل های انرژی مورد تاکید است؛ به طوری که 
قانون هدفمند کردن یارانه ها اصلاح و قانون گذاری 
جدید انجام شود. صدور مجوز مبادله سهمیه بنزین 
خانوار، اصلاح یارانه پرداختی به صنعت، حذف 
دهک های پردرآمد با اطلاعات اقتصادی، اتصال 
نظام مالیاتی به نظام یارانه ای، مجموعه پیشنهادات 
مرکز پژوهش های مجلس در رابطه با اصلاح نظام 
یارانه ای در قالب اصلاح ساختار بودجه است که در 
آستانه تدوین لایحه بودجه ۱۴۰۱ پیشنهاد و مطرح 

شده است. 

گــزارش 

آرمان ملی: وضعیت صنعت نفت و گاز ایران به ویژه با شدت 
یافتن تحریم ها بغرنج تر شده است و این صنعت با کمبود نقدینگی 
برای مدیریت پروژه های خود مواجه است. پروژه هایی که در صورت 
توسعه می تواند دست برتر ایران در حوزه انرژی منطقه و حتی جهان 
باشد؛ ولی همین صنعت با کمبود اعتبار برای نگهداشت تولید گاز 
میدان های گازی هستند؛ درآمد سال گذشته کشور از همین محل 
هم آن قدر نبوده  که بتواند این کسری که به گفته وزیر نفت ۲۲ 
میلیارد دلار است را جبران کند و با توجه به وضعیت اقتصادی ایران 
و عدم ثبات و ده ها مشکل دیگر که سیاست های تنش زای مسئولان 
ایجاد کرده است هیچ کشوری حاضر به سرمایه گذاری هم نیست؛ در 
این شرایط وزیر نفت مدعی شده که می تواند نیاز به انرژی اروپا را در 
صورت برداشته شدن تحریم ها برطرف کند درحالی که همین الان به 

سرمایه گذاری برای نگهداشت سطح تولید گاز نیاز دارد!
وزیر نفت گفت: برآورد ما این است با توجه به افت فشار میدان های 

گازی به حدود ۲۲ میلیارد دلار سرمایه گذاری طی ۶ تا ۸ سال آینده 
برای حفظ و نگهداشت تولید گاز نیاز است. جواد اوجی اظهار کرد: 
خدا را شاکرم که توفیق داد امروز خدمت مردم خوب جم باشم. 
در بیش از یک ماه گذشته که در وزارت نفت مشغول به کار شدم 
این دومین سفری است که به استان بوشهر، منطقه عسلویه، جم 
و بوشهر داشته ام. او به ذخایر گازی غنی در استان بوشهر اشاره 
و با بیان اینکه حدود ۵۰ درصد ذخایر گازی و حدود ۱۰ درصد 
ذخایر نفتی ایران در استان بوشهر است، افزود: در سفر به استان 
بوشهر بحث اتمام پروژه های نیمه کاره در حوزه نفت و گاز را به 
شدت پیگیری خواهیم کرد. وزیر نفت با بیان اینکه بخشی از پروژه 
پالایشگاه فاز ۱۴ پارس جنوبی تا پایان امسال به بهره برداری می رسد، 
ادامه داد: همچنین برنامه ریزی و مطالعات فشارافزایی روی فازهای 
پارس جنوبی آغاز می شود. اوجی با بیان اینکه با توجه به افت فشار 
میدان های گازی برآورد ما این است طی ۶ تا ۸ سال آینده حدود  ۲۲ 

میلیارد دلار برای حفظ و نگهداشت تولید گاز میدان های گازی که 
عمدتا مشترک است باید سرمایه گذاری کنیم، افزود: بخش اعظم این 
کار در این استان و بر روی فازهای پارس جنوبی و از جمله نار و کنگان 
که در استان بوشهر است، برنامه ریزی خواهد شد. او با تأکید بر اینکه 
شعار وزارت نفت دولت سیزدهم این است که هرجا فعالیت هایی در 
حوزه صنعت نفت، گاز و پتروشیمی داریم، مردم هم از قبَِل آن باید 
بهره مند شوند، تصریح کرد: بیش از ۳۶۰ پروژه در این سفر استانی 
تعریف شده است؛ بالغ بر ۷۰۰ میلیارد تومان پروژه های مسئولیت 
اجتماعی که بیشتر آنها در شهرستان جم و عسلویه خواهد بود. وزیر 
نفت  همچنین به پروژه تأمین آب از مرکز سیراف به شهرک های 
توحید و تندگویان که با مشارکت وزارت نیرو بوده، اشاره کرد و ادامه 
داد: امروز به  فرماندار و آقای احمدی، نماینده دیر، کنگان، جم و 
عسلویه در مجلس شورای اسلامی قول دادیم که وزارت نفت ۷۰ 
میلیارد تومان تا پایان امسال به این پروژه تخصیص می دهد. ان شاءا... 
تکمیل شود و فاز نخست آن به بهره برداری برسد. اوجی با اشاره به 
اینکه قرار بود صبح امروز خدمت مردم عسلویه برسیم و با برنامه ریزی 
که انجام شده بود به اتفاق رئیس جمهوری از شرکت صنعتی دریایی 
ایران )صدرا( که ساخت سکوی میدان رشادت با ۶۵ درصد پیشرفت 
را برعهده دارد، بازدید کنیم که این لطف حاصل نشد، ادامه داد: 
ان شاءا... در اولین فرصت خدمت مردم عسلویه خواهیم رسید. او 
گفت: وزارت نفت دولت سیزدهم به مردم قول خواهد داد که از قبَِل 
پروژه های سرمایه گذاری صنعت نفت و گاز، مردم این منطقه هم 
در حوزه های بهداشتی، آموزشی، رفاهی و هم راه بهره مند شوند. 
همان طور که گفته شد وزارت نفت بالغ بر ۷۰۰ میلیارد تومان برای 
۳۶۰ پروژه عام المنفعه برای استان اعتبارات تخصیص خواهد داد که 
بخشی امسال و بخشی نیز در سال ۱۴۰۱ به بهره برداری خواهد رسید. 
وزیر نفت به پرسشی درباره برنامه این وزارتخانه برای پدافند غیرعامل 
فرودگاه جم گفت: ما نشستی با سازمان هواپیمایی کشوری و وزارت 
راه داشتیم و هزینه های پشتیبانی و حفظ و نگهداشت آن را تقبل 
کردیم که در رابطه با این موضوع توافق های خوبی با وزارت راه در حال 
انجام است و قول می دهیم که بحث تأمین هزینه ها و اعتبارات را نیز 
وزارت نفت تأمین کند. اوجی درباره برنامه وزارت نفت برای اورژانس 
هوایی و آتش نشانی هوایی پایتخت انرژی نیز گفت: این برنامه را باید 

بررسی کنیم.

پارادوکس گازی در وزارت نفت!

رشد تجارت خارجی ایران در شهریور
آرمان ملی: براساس اعلام گمرک در شهریور ماه امسال 
۱۹ میلیون و ۸۴۱ هزار تن کالا به ارزش ۱۰ میلیارد و 
۶۳۵ میلیون دلار بین ایران و کشورهای جهان تبادل شد 
که نسبت به مرداد ماه ۱۳۵ درصد در وزن و ۹۸ درصد در 
ارزش، رشد داشته است. سید روح ا... لطیفی، سخنگوی 
گمرک گفت: سهم صادرات از کل تجارت در شهریورماه 
۱۴  میلیون و ۵۲۲ هزار تن به ارزش چهار میلیارد و ۱۴۵ 
میلیون دلار بوده است که نسبت به صادرات کشور در مدت 
مشابه سال ۹۹ از لحاظ وزنی ۷۵ درصد و از لحاظ ارزش نیز 
رشد ۵۶ درصدی داشته است. صادرات کشور در شهریور 
ماه نسبت به مرداد ماه امسال با رشد ۱۰۳درصدی در وزن و 
۲۵درصدی در ارزش همراه بوده است. او درخصوص مقاصد 
کالاهای ایرانی در شهریور ماه گفت: ترکیه با پنج میلیون و 
۸۳۹ هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۲۰۲ میلیون دلار با 
رشد هزار و ۵۱۲ درصدی در وزن و ۵۵۳ درصدی در ارزش 
نسبت به ماه گذشته و رشد یک هزار و ۴۲۰ درصدی در وزن 
و ۶۹۶ درصدی در ارزش نسبت به شهریور سال گذشته در 
رتبه نخست قرار گرفت. سخنگوی گمرک افزود: بعد از 
ترکیه، عراق  با یک میلیون و ۸۶۳ هزار تن کالا به ارزش 
۶۷۷ میلیون دلار با رشد ۳۰ درصدی در وزن و ۱۹ درصدی 
در ارزش نسبت به شهریور سال ۹۹ و رشد ۷۲ درصدی در 
وزن و ۸۶ درصدی در ارزش کالاهای صادراتی ایران نسبت 
به مرداد ماه در رتبه دوم قرار دارد. لطیفی خاطرنشان کرد: 
چین که در ماه های گذشته در رتبه نخست مقاصد صادراتی 
ایران قرار داشت در شهریور ماه با دو میلیون و ۵۰۹ هزارتن 
به ارزش ۶۶۸ میلیون دلار در رتبه سوم قرار گرفت، صادرات 
ایران به چین در شهریور رشد ۱۱ درصدی در وزن و کاهش 
یک درصدی در ارزش را نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
داشته است اما نسبت به مرداد ماه امسال سه درصد در وزن 
رشد و ۵۶ درصد در ارزش کاهش داشته است. او افزود: 
امارات با ۸۰۷ هزار تن کالا به ارزش ۳۳۱ میلیون دلار با 
کاهش ۳۳ درصدی در وزن و ۱۲ درصدی در ارزش نسبت 
به شهریور ۹۹ و رشد ۱۱۵ درصدی در وزن و ۱۶ درصدی 
در ارزش نسبت به ماه گذشته در رتبه چهارم قرار گرفت و 
نهایتا افغانستان با ۳۵۱ هزار تن خرید کالا از ایران به ارزش 
۱۴۴میلیون دلار در شهریور ماه امسال نسبت به شهریور 
سال قبل ۵۰ درصد در وزن و ۳۹ درصد در ارزش کاهش 
داشته است و نسبت به ماه قبل سه درصد در وزن کاهش و 
۱۳ درصد در ارزش افزایش را شاهد بودیم. سخنگوی گمرک 
درخصوص میزان واردات در ششمین  ماه سال گفت: در 
۳۱ روز شهریور ماه امسال پنج میلیون و ۳۱۹ هزارتن کالا 
به ارزش ۶ میلیارد و ۴۹۰ میلیون دلار  به صورت ترخیص 
قطعی وارد کشور شد که نسبت به واردات در مدت مشابه 
سال ۹۹ از لحاظ وزن ۹۲ درصد   و از لحاظ ارزش ۱۰۷ درصد 
رشد  داشته است اما در مقایسه با مرداد ماه ۱۴۰۰ رشد ۳۰۶ 
درصدی در وزن و ۲۱۶ درصدی در ارزش را نشان می دهد 
که این امر با اهتمام دولت سیزدهم و هماهنگی های صورت 
گرفته برای تامین نیازهای اساسی و ضروری کشور سرعت 
چشم گیری در شهریور ماه داشته است. او درخصوص 
کشورهای مبدا خرید کالاهای وارداتی ایران گفت: امارات 
با یک میلیون و ۴۸۵ هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۹۱۴ 
میلیون دلار  نسبت به مردادماه رشد ۳۰۳ درصدی در وزن 
و ۱۶۹ درصدی در ارزش و نسبت به شهریور سال قبل ۲۵۴ 
درصد در وزن و ۱۴۲درصد در ارزش رشد داشته است. 
تجارت خارجی ایران در نیمه نخست سال جاری به ۷۹ 
میلیون و ۱۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۴۵ میلیارد رسید که 
سهم صادرات ۶۰ میلیون تن کالا به ارزش ۲۱ میلیارد و ۸۰۰ 
میلیون دلار و سهم واردات ۱۹ میلیون و ۱۰۰ هزار تن به 

ارزش ۲۳ میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار بود.

ذره بیــن

 رشد نقدینگی تا مرز 
4 میلیون میلیارد تومان!

آرمان ملی: نقدینگی مجموع پول و شبه پولی است که در 
اقتصاد کشور جریان دارد. پول، طبق تعریف شامل اسکناس 
و مسکوک در دست اشخاص به علاوه سپرده های دیداری 
است و شبه پول نیز شامل سپرده های غیردیداری است، 
رشد بی رویه نقدینگی، باعث رشد سریع تقاضا برای کالا ها 
و خدمات شده و چون در کوتاه مدت عرضه کالا و خدمات 
محدود است این امر منجر به ایجاد تورم در اقتصاد می شود. 
کنترل حجم نقدینگی هدف نهایی کشور ها برای رسیدن به 
اهداف کلان اقتصادی مثل ایجاد رشد در تولیدات، کنترل 
تورم، ایجاد موازنه در پرداخت های خارجی و ایجاد اشتغال 
است. کنترل نقدینگی از مهم ترین خواسته های کشور ها است 
و سیاست های گوناگونی را بدین منظور تدوین می کنند. 
براساس اعلام بانک مرکزی، نقدینگی در پایان مرداد امسال 
به ۳۹۲۱ هزار میلیارد تومان رسید که نسبت به ماه مشابه 
سال گذشته رشد ۳۹.۱ درصدی را نشان می دهد. این در 
حالی است رشد نقدینگی در مرداد سال گذشته نسبت به 
ماه مشابه سال ۱۳۹۸ برابر با ۳۵.۸ درصد بود. همچنین 
رشد نقدینگی در پایان مرداد امسال نسبت به پایان سال 
گذشته ۱۲.۸ درصد گزارش شده است که این رقم در مرداد 
سال گذشته برابر با ۱۴.۱ درصد بود. پایه پولی نیز در پایان 
این ماه به ۵۱۶ هزار میلیارد تومان افزایش یافته که نسبت به 
ماه مشابه سال گذشته افزایش بیش از ۴۲ درصدی را نشان 
می دهد. این در حالی است که رشد پایه پولی در مرداد سال 
گذشته نسبت به ماه مشابه سال ۱۳۹۸ برابر با ۲۶.۸ درصد 
بوده  است. بیشترین اثر در رشد پایه پول مربوط به افزایش 
خالص دارایی های خارجی بانک مرکزی است که نسبت به 
ماه مشابه سال گذشته، ۲۹.۳ درصد افزایش نشان می دهد 
به نظر می رسد دلیل اصلی این موضوع به تسعیر درآمدهای 
نفتی بلوکه شده نفتی دولت باز می گردد؛ موضوعی که بارها 
با هشدار کارشناسان و اثرات تورمی آن همراه شده  بود. 
همچنین خالص بدهی دولت به بانک مرکزی با رشد ۶.۵ 
درصدی نسبت به مرداد سال گذشته به بیش از ۳۵ هزار 
میلیارد تومان رسیده است. نسبت شبه پول به پول نیز در 
مرداد امسال به بیش از ۴ رسیده  است. این در حالی است 
که این نسبت در مرداد سال گذشته برابر با ۳.۹ بود که نشان 
می دهد که انتظارات تورمی همچنان در سطح بالایی قرار 
دارد. همچنین ضریب فزاینده نقدینگی در مرداد امسال برابر 
با ۷.۶ گزارش شده که نسبت به مرداد سال گذشته کاهش 

۲.۱ درصدی را نشان می دهد.

نیــم نگــاه

 فارغ از اظهارات برخی از متولیان این حوزه که امکان استفاده 
آن را در برخی از واحدها و از سر نا آگاهی دور از انتظار نمی دانند، 
بگذریم. بررسی ها نشان می دهد قطعا این اتفاق با توجه به گرانی 
مواد مخدر نمی تواند جنبه درستی داشته باشد اما آنچه هم اکنون 
در صنعت پروار بندی طیور و به رغم اقداماتی که در سال ۹۵ 
و برای رعایت استاندارد وزنی مرغ صورت گرفت اما مقاومت 
واحدها و تشکل ها مانع از اجرای طرحی شد که می توانست 
خط بطلان بر تمامی این شایعات باشد  در حال رخ دادن است. 
استفاده از آنتی بیوتیک ها در جیره غذایی طیور است تا با این 
اقدام از احتمال وقوع بیماری در مرغداری ها که مرغ را بیش از 
زمان استاندارد و برای وزن گیری بیشتر نگهداری می کنند داده 
می شود. موضوعی که به گفته کارشناسان این آنتی بیوتیک ها به 
صورت چربی های غیر اشباع در زیر پوست مرغ تجمع یافته و در 
نهایت به مصرف کننده منتقل می شود به گونه ای که آمارها نشان 
می دهد اکثر مردم نسبت به آنتی بیوتیک ها مقاوم شده اند و در 
درمان بیماری ها به دز بیشتری از دارو نیاز دارند که خود هزینه 

بالایی را به دولت و سیستم سلامت جامعه تحمیل می کند.
 واکنش به یک شایعه؟

بر اساس این گزارش مــوضوع مصرف تــریاک در واحدهای 
مرغداری از حدود دو سال قبل مطرح شد. در آن زمان رئیس 
سازمان دامپزشکی وقت در واکنش به این شایعه گفته بود 
»تریاک تنها تاثیر آرامبخشی دارد و کمکی به درمان بیماری 
طیور نمی کند، اما ممکن است در برخی واحد ها از آن برای 
افزایش مقاومت بدنی مرغ هایی استفاده شود که در صف کشتار 
هستند و قرار است گوشت آنها پس از یک دوره ۴۵ روزه روانه بازار 
مصرف شود؛ این اقدام اشتباه مدیریتی است که از روی بی اطلاعی 
صورت می گیرد و به جای درمان بیماری آن را مزمن می کند، 
برای مقابله با بیماری ها بهتر است به سمت درمان از طریق 
مصرف دارو و پروبیوتیک ها برویم.« البته رفیعی پور در بخشی از 
سخنان خود گفته بود: » برخی از واحدها برای وزن گیری بیشتر 
قبل از ارسال مرغ به کشتارگاه نسبت به خوراندن تریاک در جیره 
غذایی مرغ اقدام می کنند تا با یبوست حاصل شده مرغ وزن 
بیشتری بگیرد.« با اعلام این اظهارات سازمان دامپزشکی نسبت 
به انتشار  اطلاعیه ای اقدام کرد که به رغم تضاد با صحبت های 
رئیس وقت اما از اساس این موضوع را تکذیب کرد. حال با طرح 
مجدد این شائبه بازهم سازمان دامپزشکی کشور نسبت به آن 
واکنش نشان داده و در اطلاعیه ای استفاده از تریاک در پرورش 

طیور گوشتی با هدف وزن گیری را تکذیب کرد. در این اطلاعیه 
سازمان دامپزشکی کشور آورده؛ با توجه به بازنشر خبری از قول 
رئیس پیشین سازمان دامپزشکی کشور )علیرضا رفیعی پور( 
مبنی بر استفاده از تریاک در صنعت پرورش طیور گوشتی 
با هدف وزن گیری، به استحضار هموطنان عزیز می رساند 
پرورش طیور گوشتی در کشور مبتنی بر اصول علمی در کنترل 
بیماری ها، استفاده از جوجه یک روزه استاندارد اصلاح نژاد شده، 
بهره گیری از جیره غذایی مناسب و اصلاح ساختار واحدهای 
پرورشی بوده و لذا استفاده از راه های غیر معقول و غیر علمی 
در فرآیند پرورشی تحت هیچ شرایطی توجیهی نداشته و قطعاً 
صنعت تولید گوشت مرغ از این موارد مبراست. لذا با تاکید مجدد 
بر این نکته که تولید گوشت مرغ در کشور از مزرعه تا سفره تحت 
نظارت بهداشتی سازمان دامپزشکی کشور می باشد؛ تاکید 
می گردد هموطنان عزیز با اطمینان خاطر می توانند نسبت به 

مصرف گوشت مرغ اقدام و نگرانی در این ارتباط نداشته باشند.
 تریاک گران به مرغ ها نمی رسد

همزمان با این اطلاعیه حبیب اسدا... نژاد نایب رئیس کانون 
سراسری مرغداران گوشتی نیز در گفت و گو با آرمان ملی 
در خصوص اضافه کردن تریاک به جیره غذایی مرغ برای افزایش 
وزن می گوید: مدت هاست که این خبر در رسانه های جمعی و 
فضای مجازی مطرح شده و قبلا توسط مراجع ذیصلاح و تشکل ها 
با صراحت تکذیب شده است. این خبر به هیچ عنوان نمی تواند 
با واقعیت همخوانی داشته باشد و برای نخستین بار این خبر در 
زمان ریاست علیرضا رفیعی پور در سازمان دامپزشکی کشور 
چند سال قبل بر سر زبان ها چرخید که همان زمان آن را تکذیب 
و موضوع را خنده دار و غیر قابل قبول عنوان کردند. باز پخش 
مجدد آن از سوی یک رسانه یا از روی ناآگاهی و ناشیگری بوده 
و یا شیطنت و جوسازی رسانه ای است که در این صورت نیازمند 
پیگیری و برخورد جدی هست. این فعال اقتصادی با بیان اینکه 
این موضوع به خبرسازی بیشتر شباهت دارد، افزود: این اقدام 
نمی تواند درست باشد چرا که مواد مخدر هیچ تاثیری بر وزن مرغ 
و یا درمان بیماری های احتمالی نداشته و از طرفی هزینه مواد 
مخدر بسیار گزاف است و با توجه به اینکه هر مرغ در روزهای 
پایانی پرورش حدود ۴۰۰ سی سی آب مصرف می کند، این کار 
دلیل عقلایی و توجیه فنی، اقتصادی و مالی ندارد و مرغداران 
هم دارای دانش فنی هستند و می دانند نباید سرمایه های خود 

را دور بریزند.

 آنتی بیوتیک هم در شرایط کنونی توجیه ندارد
فارغ از اینکه خوراندن تریاک یا هورمون رشد به مرغ ها به 
واسطه گرانی و البته عدم تاثیر پذیری فاقد توجیه است اما 
آنچه باعث ایجاد چنین شائبه ای شده احتمالا اضافه کردن 
آنتی بیوتیک در جیره غذایی مرغ بوده که برخی از واحدها 
در راستای جلوگیری از بروز بیماری و برای افزایش زمان 
پرواربندی و وزن گیری انجام می دهند موضوعی که اگرچه 
فعالان این حوزه در شرایط کنونی آن را فاقد توجیه می دانند اما 
برخی از کارشناسان معتقدند ظهور آنتی بیوتیک های اضافی به 
صورت چربی های اشباع در پوست مرغ گواه مصرف بی ضابطه 
آنتی بیوتیک در مرغداری ها بوده که در نتیجه آن مقاومت جامعه 
را در برابر درمان و مصرف آنتی بیوتیک بالا برده و با افزایش 
نرخ سلامت هزینه بالایی به دولت و جامعه تحمیل می کند. 
محمد یوسفی رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی نیز 
درخصوص خوراندن تریاک و یا اضافه کردن آنتی بیوتیک به جیره 
غذایی مرغ برای وزن گیری بیشتر به آرمان ملی می گوید: اضافه 
کردن تریاک به خوراک مرغ بیش از هر چیزی شبیه طنز بوده 
که به خاط گرانی او  و عدم کارایی اساسا قابل اجرا نیست. وی در 
ادامه در خصوص اضافه کردن آنتی بیوتیک نیز گفت: استفاده از 
مکمل های غذایی که زمینه افزایش رشد مرغ را فراهم می آورد 
مطابق با استانداردهای سازمان دامپزشکی مجاز بوده و منعی 
ندارد. از سوی دیگر مرغ ۱۵ روز قبل از اعزام به کشتارگاه نباید 
هیچ گونه دارویی استفاده کرده باشد که نشان دهنده عدم امکان 
استفاده از دارو و یا هرگونه آنتی بیوتیک در جیزه غذایی مرغ 
است. رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتی گفت: باید 
توجه داشت که مصرف آنتی بیوتیک تنها در زمان واکسیناسیون 
و برای جلوگیری از بروز بیماری ناشی از واکسن آن هم با تجویز 
دامپزشک صورت می گیرد ضمن آنکه بیشترین خطرات 
واحدهای مرغداری در بازه زمانی یک تا ۴۰ روزه بوده و بعد آن 
احتمال بیماری به حداقل می رسد بنابراین دلیلی ندارد تا مرغدار 
با خوراندن آنتی بیوتیک مرغ را به مدت بیشتری برای وزن گیری 
در مرغداری نگهداری کند. این فعال حوزه طیور گفت: باید 
توجه داشت که بعد از ۴۰ روز ضریب تبدیل مرغ بسیار افزایش 
می یابد به این معنا که برای وزن گیری که در مدت زیادی طول 
می کشد دامدار باید دان بیشتری را صرف کند تا بتواند یک کیلو 
وزن بیشتری بگیرد که در شرایط کنونی که تامین خوراک در 
بازه ۴ روزه نیز با مشکل مواجه است عملا توجیه اقتصادی ندارد.

آرمان ملی: استفاده از تریاک در رژیم غذایی مرغداری ها خبری است که در چند روز اخیر با واکنش های زیادی در فضای مجازی همراه شده به گونه ای که حتی در برخی از موارد 
شاهد شکل گیری حرکات خودجوشی بوده ایم که به همین بهانه خواستار عدم مصرف مرغ شده بودند. در واقع  خوراندن هورمون رشد و یا مواد مخدر به مرغ ها سابقه چندین ساله 
داشته و هربار نیز مورد تکذیب قرار گرفته است اما دادن تریاک به مرغ ها نیز  دو سال پیش آن هم در اوج چالش هایی که در رابطه با گرانی این محصول ایجاد شده بود مطرح شد در آن 
زمان هم اگرچه این خبر با تکذیب مسئولان سازمان دامپزشکی و تشکل های مربوطه همراه شد اما نکته حائز اهمیت در این تکذیب ها تایید نسبی بود که معتقد بودند امکان دارد در 
برخی از واحدها از روی نا آگاهی و یا برای افزایش وزن گیری مرغ اقدام به دادن تریاک کنند اما به راستی مرغ هایی که گرانی افسار گسیخته آن عملا اجازه نمی دهد بسیاری از اقشار 

و دهک های ضعیف جامعه آن را در سفره غذایی خود داشته باشند حاوی مواد مخدر است و مصرف کنندگان را ناخودآگاه معتاد می کند؟ 

»آرمان ملی« از احتمال مصرف تریاک در مرغداری ها گزارش می دهد؛

مــرغهابهبازپــروریمیرونــد؟!
  لزوم تشکیل واحدهای بازپروری مرغی!                      پرواز آنتی بیوتیک ها به سفره مردم
  مرغ ها به آنتی بیوتیک معتادند نه تریاک                      مرغ های معتاد به آنتی بیوتیک؟!


